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مدیرکل دفتر هدایت نیروی کار وزارت کار 
گفت: در شهرهای بزرگ تقاضا برای نیروی کار 

دیپلم و فوق دیپلم بیشتر از عرضه آن است.
محمد اکبرنیا در گفت وگو با خبرگزاری تســنیم 
درباره تفاوت وضعیت بازار کار برای افراد با تحصیلات 
بــالا و پایین اظهار کرد: در حــال حاضر، حداقل در 
شــهرهای بزرگ تقاضا برای نیروی کار با تحصیلات 
پاییــن بیشــتر از عرضه آن اســت و کارفرمایان  به 
دیپلمه هــا و افراد دارای مــدرک فوق دیپلم نیازمند 
هستند اما متقاضی کافی کار در این بخش وجود ندارد.

وی دربــاره اینکــه چــرا دیپلمه ها ســریع تر از 
فارغ التحصیلان دانشــگاهی جذب بازار کار می شوند 
گفت: اولین مسئله توقع آنها از بازار کار است. نیروی 
کار دانشــگاهی حاضر به فعالیت در یک مجموعه با 
حقوق اندک نیست. خانواده ها، جوانانشان را به ادامه 
تحصیل تشویق کرده اند و حالا مشکل اصلی بیکاری 
در کشور، اشتغال فارغ التحصیلان کارشناسی به بالا 
اســت که این موضوع نیز سیاست گذاری خاص خود 

را می طلبد، چرا که فارغ التحصیلان دانشگاهی بیکار، 
حاضر به فعالیت در هر شغلی نیستند.

مدیرکل دفتر هدایت نیــروی کار و کاریابی های 
وزارت کار بیان داشــت: فارغ التحصیلان دانشگاهی 
متاســفانه با معضل بیکاری درگیرند و باید در کشور 
سرمایه گذاری های مناسبی برای اشتغال زایی جوانان 
صورت گیرد چرا کــه پیش بینی ما این بود با برجام 
بخشــی از مشــکلات فارغ التحصیلان حل شود اما 

چنین نشد.
اکبرنیا با بیان اینکه امروز حجم ورود فارغ التحصیلان 
بیکار نسبت به بیکاران دیپلمه بسیار زیاد است گفت: 
امروز نگاه تمام جویندگان کار فارغ التحصیل نگاه پشت 
میزنشــینی و اداری است.  اکثر آنها حاضر به فعالیت 
در مجموعه های عملیاتی و کارهای یدی نیســتند و 
بیشــتر به دنبال کار اداری هستند. علاوه بر اینکه با 
توجه به اینکه حداقل حقوق 812 هزار تومان اســت 
حتی برای شــروع کار با توجه به هزینه های زندگی 

حاضر به فعالیت نیستند.

وزارت کار:

نگاه پشت میزنشینی
 باعث بیکاری فارغ التحصیلان دانشگاه ها شده است

نشان  بین المللی  موسســه  یک  گزارش 
می دهد ایران سالانه بیش از 30 تن طلا مصرف 
می کند و از این نظر در رتبه هجدهم جهان قرار 

گرفته است.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، دفتر آمار جهانی 
فلزات اعلام کرد قیمت فلزات گرانبها در سه ماهه دوم 
سال جاری میلادی به دلیل افزایش تقاضا، کاهش 
ارزش دلار و سرمایه گذاری های بدون ریسک، هشت 
درصد افزایش داشته است. نقره در این میان بیشترین 
افزایش را شاهد بوده و 13 درصد رشد قیمت داشته 
و پــس از آن پلاتین بــا 10 درصد افزایش در رتبه 
دوم قرار گرفته است. قیمت طلا نیز با افزایش هفت 
درصدی مواجه شده و در اوایل ماه جولای به بالای 

1350 دلار در هر اونس رسیده است.
بر اســاس این گزارش انتشار آمارهای منفی از 
اقتصــاد آمریکا که موجب به تعویق افتادن افزایش 
نرخ بهره از ســوی فدرال رزرو شده، یکی از عوامل 
اصلی رشــد تقاضا برای سرمایه گذاری در بازار طلا 
بوده است. دیگر عامل افزایش قیمت فلز زرد، تصمیم 
انگلیــس به خروج از اتحادیه اروپا بوده، چرا که این 
تصمیم موجب تضعیف رشد اقتصادی و بلاتکلیفی 

سیاسی شده است.
دفتر آمار جهانی فلزات پیش بینی کرده اســت 
که قیمت فلزات گرانبها  در ســال 2016 میلادی، 
هفت درصد افزایش یابد که دلیل عمده این افزایش 
تقاضای بیشتر برای ســرمایه گذاری در بازار فلزات 
گرانبها خواهد بود. همچنین پیش بینی شده قیمت 

طلا و نقره امسال هشت درصد رشد نماید.
بر اساس این گزارش، کشور چین در سال 2014 
با تولید 452 تن طلا بیشــترین تولید این فلز را در 
بین کشورهای جهان به خود اختصاص داده است. 
کشورهای استرالیا، روسیه، آمریکا و کانادا به ترتیب 
با 274، 249، 210 و 152 تن در رده دوم تا پنجم 
بزرگترین تولیدکنندگان طلای جهان جای گرفته اند.

میزان کل تولید طلای جهان در سال 2014، سه 
هزار و 49 تن بوده، در حالی که این رقم در سال قبل 

از آن دو هزار و 868 تن اعلام شده بود.
در زمینه مصرف طلا و ساخت جواهرات، هند با 
771 تن طلا در سال 2014 در رتبه نخست جهان 
جای گرفته اســت. پس از هند، کشــورهای چین، 
ترکیه، آمریکا و ژاپن به ترتیب با 732، 156، 150 
و 119 تن طلا، در رده های دوم تا پنجم قرار دارند.
این گزارش میزان مصرف طلا در ایران را 32 تن 
در سال 2014 اعلام کرده که این رقم نسبت به سال 
قبل 10 تن کاهش داشته است. مصرف طلای ایران 
در سال 2013 بالغ بر 42 تن اعلام شده بود. طلای 
مصرفی در ایران طی سال های 2009 تا 2012 نیز 
به ترتیب 38، 39، 37 و 37 تن گزارش شده است.

در حالی که ایران بیــن 19 تولیدکننده بزرگ 
طلای جهانــی جایگاهی ندارد در رده بندی جهانی 
مصرف طلا رتبه 18 را به خود اختصاص داده است. 
1/11 درصد از کل مصرف جهانی طلا در سال 2014 
به ایران اختصاص داشته است. کل طلای مصرفی در 

جهان طی این سال دو هزار و 868 تن بوده است.

دفتر آمار جهانی فلزات گزارش داد

ایران هجدهمین مصرف کننده طلا در جهان

بیمه مرکزی در اطلاعیه ای اسامی تعدادی از 
افراد و شرکت هایی که طی اقدامی سودجویانه 
برای فروش محصولات  بیمه مرکزی  از عنوان 
اجباری استفاده می کنند، به مراجع ذی صلاح 

اعلام کرد.
بیمه مرکزی اظهار کرد؛ اســامی تعدادی از افراد 
و شــرکت هایی که طی اقدامی سودجویانه از عنوان 
بیمه مرکزی بــرای فروش محصولات اجباری مانند 
کارت امداد خودرو، کارت سلامت، کارت دندانپزشکی 
و...  سوء استفاده می کنند، به مراجع ذی صلاح اعلام 

شده است.
در سال های اخیر اشخاصی سودجو و فاقد هویت 
با دسترسی به بانک اطلاعات و مشخصات بیمه گزاران، 
از طریق تماس تلفنی با هموطنان و اعلام مشخصات 
بیمه نامه وســیله نقلیه یا مشــخصات فردی افراد و 
معرفی خود به عنوان نماینده بیمه مرکزی جمهوری 
اســلامی ایران، بعضاً با تهدیــد هموطنان به ابطال 

بیمه نامه شــخص ثالث و یا شمول جریمه، اقدام به 
فروش اجباری محصولاتی مانند کارت امدادخودرو، 
کارت ســلامت، کارت دندانپزشکی، کارت هوشمند 
بیمه تکمیلی و ... می کنند و بدلیل اینکه این کالاها 
و خدمات اغلب فاقد اصالت و کیفیت هستند، موجب 

اعتراض شهروندان می شوند.
علی رغم اطلاع رسانی های متعدد صورت گرفته 
توسط  روابط عمومی بیمه مرکزی جمهوری اسلامی 
ایران، مدتی اســت تعداد تماس های هموطنان برای 
اســتعلام اصالت این محصولات و ارتباط آن با بیمه 
مرکزی و یا اعلام اعتراض نسبت به افشای اطلاعات 
بیمه نامه و مشــخصات فردی ایشان افزایش یافته  

است.
لذا به هموطنان گرامی توصیه می شود در خرید 
ایــن محصولات دقت نماینــد و در صورت تماس از 
سوی این افراد، اطلاعات آنها را برای پیگیری قانونی 

در اختیار بیمه مرکزی قرار دهند.

بیمه مرکزی خبر داد

سودجویی از مردم به بهانه فروش محصولات بیمه ای

با بیان  معاون زراعت وزیر جهاد کشاورزی 
اینکه کشت هندوانه به دلیل آب بر بودن ممنوع 
نیست، از ابلاغ دستورالعمل جدید برای کاهش 

مصرف آب در تولید این محصول خبرداد.
عباس کشــاورز در گفت وگو با فــارس، در مورد 
آخرین وضعیت کشت هندوانه در کشور،  اظهار داشت: 
پیش از این هندوانه در فصل تابستان کاشته می شد که 
آب زیادی مصرف می کرد و از طرفی بازدهی کمتری 
با مصرف هر مترمکعب آب به جای می گذاشــت، اما 
وزارت جهاد کشاورزی دستورالعملی صادر کرده که 
اگر کشاورزان طبق آن عمل کنند، با مصرف آب کمتر 

بازدهی بیشتری در این محصول خواهند داشت.
وی در مورد جزئیات دســتورالعمل وزارت جهاد 
کشاورزی، گفت: به کشاورزان توصیه شده که هندوانه 
را به صورت نشا بکارند، زمین ها را مالچ پاشی کرده و 
از آبیاری میکرو اســتفاده نمایند که در این صورت با 
هر مترمکعب آب 5 تا 8 کیلو هندوانه برداشت خواهد 
شــد که این روش در برخی استان ها مانند جیرفت و 

مناطقی از استان فارس انجام شده و نتیجه داده است.
معاون وزیر جهاد کشاورزی به تغییر زمان کشت 
برای کاهش مصرف آب هم اشاره ای کرد و گفت: در 
کشت پاییزه محصولات به آب کمتری نیاز دارند و در 
پاییز مناطقی مانند چابهار و میناب محصول هندوانه 
را کشــت می کنند، چرا که در این فصل آب باران و 

هوای معتدل به کاهش مصرف آ ب کمک می کند.
به گفته کشاورز، کشت هندوانه به روش سنتی در 

هر مترمکعب 2/5 کیلو هندوانه به بار می دهد.
گفتنی اســت، طی چند ســال اخیر با توجه به 
کمبود بارندگی و خشکسالی های پی درپی در کشور و 
بحران آب، مسئولان به دنبال راه حل هایی برای کاهش 
مصرف آب در کشور هستند و کاهش و مدیریت تولید 
محصولات آب بر از جمله هندوانه در دســتور وزارت 
جهاد کشاورزی قرار گرفت تا جایی که طی یک سال 
اخیر سخن از ممنوعیت کشت هندوانه به دلیل آب بر 
بودن به میان آ مد، موضوعی که امروز عباس کشاورز 
معاون زراعت وزارت جهاد کشاورزی آن را رد می کند.

معاون وزیر جهاد کشاورزی:

کشت هندوانه ممنوع نیست

معاون بنیاد مسکن انقلاب اسلامی با اشاره 
به مصوبه جدید شورای پول و اعتبار، از افزایش 
5 میلیون تومانی وام ساخت مسکن روستایی 

خبر داد.
عزیزاله مهدیان با اعلام این خبر گفت: این مصوبه 
تنها مشــمول 80 هزار مســکن روستایی می شود و 
دولت برای تسهیل در پرداخت وام مسکن روستایی 
تضمین نامه را حذف کرده اســت و مردم با ســفته 
می توانند از تســهیلات 20 میلیون تومانی بهره مند 

شوند.
مهدیان در گفت وگــو با فارس، با تأکید بر اینکه 
در مصوبه جدید شورای پول و اعتبار برای 120 هزار 
مســکن روســتایی وام 18 میلیونی و برای 80 هزار 

مسکن روستایی وام 20 میلیونی تعلق خواهد گرفت، 
گفت: برای آغاز پرداخت تسهیلات 20 میلیونی مسکن 
روســتایی ابتدا باید بانک مرکزی تعداد سهمیه ها را 
بیــن بانک های عامل توزیع کند تا بانک ها با ابلاغ آن 

به بانک های استان ها پرداخت تسهیلات آغاز شود.
مهدیان ادامه داد: پرداخت تسهیلات 20 میلیونی 
حدود 15 روز بــه طول می انجامد و در حقیقت این 
تسهیلات در دو سقف 18 میلیون تومانی و 20میلیونی 

خواهد بود.
بــه گفته وی، طبق مصوبه دولت 120 هزار واحد 
مســکن از سقف تســهیلات 18 میلیونی و 80 هزار 
واحد مسکن روستایی از سقف تسهیلات 20 میلیونی 

بهره مند خواهند شد.

معاون بازسازی بنیاد مسکن:

پرداخت وام 20 میلیونی به مسکن روستایی
 از 2 هفته دیگر شروع می شود

یک کارشناس صنعت سیمان، از منتفی شدن سهمیه بندی 
صادرات کلینکر به عراق خبر داد و گفت: وزارت صنعت فقط 
8 شرکت ســیمانی را برای صادرات کلینکر به عراق مجاز 
اعلام کرده بود که در پی اعتراض ســایر تولیدکنندگان، این 

سهمیه بندی لغو شد.
محمدعلــی بد در گفت وگو با فارس با بیان اینکه در حال حاضر 
عراق واردات ســیمان از ایران را مدیریت می کند،  گفت: مجوزهایی 
که برای واردات سیمان ایران به این کشور صادر می شود به صورت 
حســاب شده به کارخانه های ایرانی اختصاص می یابد تا واردات زیاد 
سیمان باعث کاهش قیمت این محصول در عراق و ضرر کارخانه های 

سیمان عراق نشود.

بــد در ادامه بــا تاکید بر لزوم تقویت صادرات ســیمان ایران به 
افغانســتان، گفت: در حال حاضر بابت ورود هــر کامیون افغانی به 
ایران، مبلغی از این کامیون ها دریافت می شود که همین موضوع باعث 
افزایش قیمت تمام شده سیمان ایران در بازار افغانستان شده است.

وی تصریح کرد: اگر این مبلغ دریافتی کاهش یابد، امکان افزایش 
صادرات سیمان به افغانستان برای کارخانه های ایرانی فراهم خواهد 

شد.
وی با بیان اینکه وزارت راه فقط منافع خود را در موضوع دریافت 
عوارض از کامیون های صادرات سیمان به افغانستان می بیند، گفت: 
افغانستان 6 میلیون تن واردات سیمان دارد اما سهم ایران از این رقم 
تنها 1/5 میلیون تن است و در صورت کاهش عوارض از کامیون های 

افغانی می توانیم این سهم را افزایش دهیم.
به گفته این کارشــناس صنعت ســیمان، سالانه 60 میلیون تن 
سیمان در کشور حمل و نقل می شود که سهم راه آهن در این زمینه 
صفر اســت و قیمت بالای حمل از طریق خطوط ریلی باعث شده تا 

حمل سیمان از این طریق توجیه اقتصادی نداشته باشد.
وی افزود: این در حالی است که در دنیا حداقل 30 درصد حمل 

و نقل سیمان از طریق راه آهن صورت می گیرد.
وی همچنین در مورد موضوع افزایش قیمت سیمان که قرار بود 
انجمن سیمان در این خصوص تصمیم گیری کند، گفت: افزایش برای 
قیمت سیمان مصوب نشده و اصولا تا زمانی که عرضه و تقاضا متعادل 

نشود، امکان افزایش قیمت وجود نخواهد داشت.

رئیس فدراسیون بسکتبال 
با  همراه  ورزشــکاران  گفت: 
جهادگران بسیجي راهي مناطق 

محروم شوند.
محمــود مشــحون، رئیــس 
فدراســیون بســکتبال جمهوري 
اسلامي ایران در گفت و گو با باشگاه 
خبرنگاران جهــادي، با بیان اینکه 
توجه به محرومان و مســتضعفان 
از جملــه مهم تریــن ارزش هــا و 
است،  اسلامي  انقلاب  شــعارهاي 
گفت: بسیجیان جهادگر در گرما و 
سرما همدم مردم محروم و سختي 
کشــیده در نقاط دورافتاده کشور 
هســتند و بدون کمترین منتي در 
رکاب رهبر انقــلاب به ملت ایران 
خدمت مي کنند. وي با بیان اینکه 
بسیج یعني متن مردم و این مردم 
هستند که بسیج را اداره مي کنند، 
خاطرنشان کرد: در سال های نخست 
انقلاب، این جهاد سازندگي بود که 
پرچم محرومیت زدایي و رسیدگي 
به مستضعفان را در دست داشت. 
امروز بحمدالله بسیج سازندگي بار 
دیگــر پرچم نوکــري و خدمت به 

مستضعفان را برافراشته است.
مشحون افزود: خلوص و ایثار در 
چهره هاي جواناني که در اردوهاي 
جهادي شــرکت مي کننــد، موج 
مي زند. ایــن جوانان مومن خود را 
سپر بلاي مستضعفین قرار داده اند 
و به رغم کوتاهي ها و کمبودها هرچه 
دارند به میدان آورده اند. این درسي 
اســت براي همه مسئولان کشور 
و مهم تر از آن اینکه نســل جدید 
فرهنگ ایثار و مسئولیت پذیري را 
از آنان مي آموزد. رئیس فدراسیون 
بســکتبال با بیان اینکه مهاجرت 
روستائیان به شهرها و بیکاري مردم 
در نقاط محروم، آسیب بسیار مهم و 
خطرناکي محسوب مي شود، اظهار 
کرد: من به عنوان یک روســتازاده 
به خوبــي بر اهمیت زنــده بودن 
روستاها و محوریت آن در اقتصاد 
ملي واقفم. خالي شــدن روستاها 
از مردم براي خودکفایي کشــور و 
اقتصاد ملي تهدید بســیار بزرگي 
اســت. من شنیده ام که جهادگران 
در برنامه اردوهاي جهادي شــان، 
اشتغالزایي و شکوفایي ظرفیت هاي 
روســتا را نیز گنجانده اند که مایه 
امیدواري است. اما لازم است براي 
حل مشکلات روستاها دولت با همه 

توان وارد عرصه شود.
وي با تاکید بر نقش ورزشکاران 
در گسترش فرهنگ جهادي، گفت: 
من علاقه مند هســتم که به همراه 
فرزندم در اردوي جهادي شــرکت 
کنــم و این براي من مایه افتخار و 
ســربلندي است. پیشنهاد من این 
برنامه ریزي  با  است که جهادگران 
مناسب  ورزشــکاران کشور را نیز 
با خــود به اردوهاي جهادي ببرند. 
بنده به عنوان کسي که همواره در 
ورزش بوده اطلاع دارم که روحیه 
جهــادي در میان ورزشــکاران ما 
کاملا برجسته است و آنها پشتیبان 

فرهنگ جهادي هستند.
مشــحون افزود: به اعتقاد من 
ترویج اخلاق اسلامي و کار فرهنگي 
از مهم ترین وظایف جهادگران است 
که اثر آن با خدمات رایج اردوهاي 
جهادي نظیر فعالیت هاي پزشکي و 
عمرانــي که البته آنها هم در جاي 
خود بسیار مهم، گسترده، اثرگذار و 
ارزشمند هستند، قابل قیاس نیست.
رئیس فدراســیون بســکتبال 
اظهارکــرد: امیدوارم روزي جوانان 
جهادگر که عمرشان را در اردوهاي 
اصلي  مدیران  جهادي گذرانده اند، 
جمهوري اسلامي شــوند. آن روز 
اســت که خدمت رســاني به ملت 
شــریف ایــران دگرگــون خواهد 
شــد. این جوانان جهادگر هستند 
کــه داوطلبانه طعم ســختي را به 
نفس خود چشــانده اند و مي دانند 
درد مردمي که شــغل و مســکن 
ندارند چیست. اگر این جهادگران 
روزي مدیــر شــوند ملــت ایران 
و  بي پایان  موفقیت هــاي  شــاهد 
خواهد  تمام نشدني  سربلندي هاي 

بود.

 رئیس اداره منابع طبیعی 
و آبخیــزداری شهرســتان 
شــمیرانات از رفــع تصرف 
92هــزار و 755 مترمربع از 
اراضی ملی این شهرستان به 
ارزش 200 میلیــارد تومان از 

ابتدای سال جاری خبر داد.
بــه گــزارش فــارس، عادل 
محبوبیــان گفــت: از این میزان 
اراضــی ملــی 60 هــزار و 509 
مترمربــع آن در قالــب 13 فقره 

اجــرای حکــم قضائی اقــدام به 
بازپس گیــری شــد و 32 هزار و 
248 مترمربع دیگر از این اراضی 
که تعداد 39 فقره تخلف و تصرف 
عدوانی را شامل می شد در راستای 
اجرای تبصره 1 ذیل ماده 55 قانون 
حفاظت و بهره برداری از جنگل ها 
و مراتع در ســطح شهرستان رفع 
تصرف و به دولت بازگردانده شد و 
تمامی مستحدثات، دیوارکشی ها،  
فنس کشی ها که از سوی متصرفان 

بر روی این اراضی انجام شده بود 
قلع و قمع و جمع آوری شد.

وی ضمن قدردانی از همراهی 
مسئولان به ویژه حوزه های قضائی 
بخش های رودبار قصران و لواسانات 
تصریح کــرد: از آنجائی که منابع 
طبیعی متعلق بــه آحاد مردم و 
آیندگان اســت حفاظــت از این 
نعمت هــای خــدادادی همکاری 
و مســاعدت همه جانبــه تمامی 
دستگاه ها و مسئولان را می طلبد.

رئیــس اداره منابع طبیعی و 
شمیرانات  شهرستان  آبخیزداری 
بــا تاکید بــر اینکــه حفاظت از 
عرصه های منابع طبیعی اولین و 
آخرین وظیفه ما است خاطرنشان 
کرد: بــا توجه بــه ارزش افزوده 
زمیــن در مناطــق مختلف این 
شهرستان مقوله حفاظت از اراضی 
ملی از حساسیت بســیار بالایی 
برخوردار است که به همین منظور 
یــگان حفاظت منابع طبیعی این 

شهرستان با گشت و پایش مستمر 
و با انجام اقدامات پیش گیرانه با هر 
گونه تخلف و تصرف به اراضی ملی 
برخــورد نموده و در بازپس گیری 
این اراضی از ید متصرفان با تمام 

قدرت و جدیت اقدام می نماید.
وی مشــارکت مــردم در امر 
حفاظــت از عرصه هــای منابــع 
طبیعی را بســیار مهم برشــمرد 
و از تمامــی مردم و گردشــگران 
درخواســت کرد تا ضمن رعایت 

اصول و نکات ایمنــی در هنگام 
مراجعه به عرصه های طبیعی، در 
صورت مشــاهده هر گونه تخلف، 
تصرف و آتش سوزی های احتمالی 
در عرصه هــای جنگلی و مرتعی 
مراتــب را فــورا از طریــق تلفن 
رایگان امداد جنگل و مرتع 1504 
و یــا شــماره های 26507339 
و 26507343 بــه اطــلاع یگان 
حفاظــت منابــع طبیعــی این 

شهرستان برسانند.

رئیس فدراسیون 
بسکتبال: 

ورزشكاران همراه 
با جهادگران 
بسيجي راهي 
مناطق محروم 

شوند

اداره منابع طبیعی استان تهران:

92 هزار مترمربع از اراضی شمیرانات رفع تصرف شد

سرویس اقتصادی-
قرارداد جذب سرمایه گذاری 
خارجی از یک شرکت ترکیه ای 
با پیگیری هــای وزارت نیرو در 
آستانه تایید نهایی مراجع قانونی 
کشور و اجرایی شدن قرار دارد، 
با  هماهنگ  کامــلا  که  اقدامی 
برنامه دشــمن بــرای تضعیف 

توانمندی های داخلی است.
اواســط خردادماه امســال بود 
که خبر امضای قــرارداد 3 میلیارد 
دلاری وزارت نیرو با شرکت ترکیه ای 
یونیت اینترنشــنال برای احداث 5 
هزار مگاوات نیروگاه برق توسط این 
شرکت رسانه ای شد. نکته قابل تامل 
این بود که این قرارداد که بزرگترین 
قرارداد ســرمایه گذاری خارجی در 
پســابرجام محسوب می شــود، در 
ســکوت خبری امضا شــد و حتی 
بعد از امضای این قرارداد، مسئولان 
وزارت نیرو تمایلی به بیان جزئیات 
این قرارداد نداشــتند. البته شفاف 
شدن برخی از جزئیات قرارداد با این 
شــرکت ترکیه ای از سوی مسئولان 
وزارت نیرو که تحت فشــار فعالان 
صنعت برق و رسانه ها صورت گرفت، 
نشــان داد که این تمایل مسئولان 
دولتــی برای روزه ســکوت در این 
زمینه، دلایل محکمی داشــته است 

و کاملا در راستای حفظ بزرگترین 
دســتاورد اقتصادی دولــت تدبیر و 
امید در پسابرجام صورت گرفته است؛ 
دستاوردی که البته نه تنها منفعتی 
برای مردم ندارد و در راستای منافع 
ملی نیست بلکه صرفا به دولت برای 
انتخابات ریاست جمهوری سال آینده 

کمک خواهد کرد.
فرش قرمز وزارت نیرو برای 

شرکت های خارجی
به صورت خلاصه، داســتان این 
قرارداد 3 میلیارد دلاری و 20 ساله 
بدین صورت اســت که وزارت نیرو 
با اعطــای برخی امتیــازات ویژه و 
انحصاری به شرکت ترکیه ای یونیت 
اینترنشــنال، توانسته است موافقت 
این شــرکت ترک برای امضای این 
قرارداد بزرگ جذب سرمایه گذاری 
خارجی را با وجود بدهی های عظیم 
ایــن وزارتخانه به ســرمایه گذاران 
داخلی جلب کند. یکی از مهمترین 
امتیازهایی که به این شــرکت ترک 
داده شــده اســت، تضمین وزارت 
اقتصاد برای پرداخت پول برق است. 
این تضمیــن یکــی از معتبرترین 
ضمانت های دولت ایران اســت که 
اموال دولت در سرتاسر جهان پشتوانه 
آن اســت و در نتیجــه، در صورت 
ناتوانی وزارت نیرو در پرداخت پول 

برق شرکت ترک، وزارت اقتصاد و در 
صورت لزوم بانک مرکزی این هزینه 
را پرداخت خواهند کرد. البته شرکت 
یونیت اینترنشنال می تواند با استفاده 
از این ضمانت، بــه راحتی وام هایی 
با ســود کم از بانک های بین المللی 
بگیــرد، ضمانتی که به قول معروف 
»اگر به مرده هم بزنی زنده می شود!«.
ایــن در حالی اســت کــه این 
داخلی  ســرمایه گذاران  به  تضمین 
داده نمی شــود و وزارت نیــرو نیز 
چند سالی است که به دلیل ناتوانی 
در جذب منابــع نمی تواند پول برق 
تولیدکننــدگان داخلی را بدهد. در 
نتیجــه، این بخش 12 هزار میلیارد 
تومان از وزارت نیرو طلب دارد و لذا 
دیگر تمایلی به سرمایه گذاری جدید 
در این شــرایط ندارند. اعطای مجوز 
صادرات بخشی از برق تولیدی، یکی 
دیگر از امتیازات خاص داده شــده 
به این شــرکت ترک از سوی وزارت 
نیرو است. مجوزی که با وجود اصرار 
شــرکت های داخلی و تاکید برنامه 
پنجم توسعه در این زمینه تاکنون از 
سوی این وزارتخانه به این شرکت ها 
داده نشــده است. در صورت اعطای 
این امتیاز انحصــاری، این احتمال 
وجــود دارد کــه گاز ارزان )حداقل 
معادل قیمت گاز نیروگاه های داخلی 

و حداکثر معادل قیمت خوراک گاز 
شرکت  به  پتروشــیمی(  واحدهای 
یونیت اینترنشــنال بــرای صادرات 
برق داده شــود که سودآوری بسیار 
قابل توجهی برای این شرکت )بین 
11 تا 15 میلیارد دلار در طول دوره 
قــرارداد( از محل یارانــه گاز دولت 
ایران بــه همراه خواهد داشــت. از 
ســوی دیگر، قرارداد وزارت نیرو با 
این شرکت ترکیه ای از نوع ساخت، 
بهره برداری و مالکیت )BOO( است. 
در نتیجه، پس از اینکه دولت ایران 
اصل پول و ســود شرکت ترک را از 
محل پول برق در دوره 6 ساله خرید 
تضمینــی پرداخت کرد، خود مالک 
نیروگاه نخواهد بود بلکه این شرکت 
خارجی است که تا پایان مدت زمان 
قرارداد )20 ســال( مالــک نیروگاه 
می شــود! امضای این نوع قرارداد با 
یک شــرکت خارجی واقعا عجیب و 

سوال برانگیز است.
اعطای این همــه امتیاز ویژه و 
انحصاری به یک شــرکت ترکیه ای 
برای احداث نیروگاه از سوی وزارت 
نیرو در حالی صــورت می گیرد که 
شرکت های داخلی از توانمندی بالای 
برای احداث نیروگاه در کشــورمان 
برخوردارند و البته توانایی تامین مالی 
این کار را دارنــد اگر این وزارتخانه 

حاضر شود فقط برخی از این شرایطی 
که برای ترک ها قائل شده است، برای 
بخش غیردولتی داخلی هم قائل شود. 
زمینه سازی برای نابودی یکی 

از نمادهای خودباوری ملی
یکــی از مهم ترین نکات مطرح 
درباره قرارداد 3 میلیارد دلاری وزارت 
نیرو با شــرکت یونیت اینترنشنال، 
این اســت که با امضــا و اجرای این 
بازار کشورمان  قرارداد تبعیض آمیز، 
از دست شرکت های توانمند داخلی 
مانند »مپنا« خارج خواهد شد و در 
نتیجه، تضعیف و اضمحلال تدریجی 
توانمندی بالای داخلی در این حوزه 
–که با سرمایه گذاری چند ده میلیارد 
دلاری از منابع کشــور بدست آمده 
اســت-، از نتایج قطعی روی آوردن 
وزارت نیــرو به ایــن قراردادها در 
سال های آتی اســت. این در حالی 
اســت که مقام معظم رهبری علاوه 
بــر صحبت های ابتدای امســال در 
حرم رضوی درباره ضرورت استفاده 
از توانمندی های بالای کشورمان در 
زمینه نیروگاه سازی، مجددا در دیدار 
عیدانه با جمعی از مســئولان کشور 
در 24 فروردین ماه، به این موضوع 

اشاره کردند.
البتــه رهبر معظــم انقلاب در 
سال های گذشــته نیز نگاه ویژه ای 

به توانمندی های گسترده داخلی در 
زمینه نیروگاه سازی داشتند به گونه ای 
که در 10 اردیبهشت ماه 93 به بازدید 
از گروه صنعتی مپنا پرداختند و ضمن 
تحســین فعالیت های این مجموعه 
در زمینــه نیروگاه ســازی فرمودند: 
»بایــد از فعّالیّتهــای این مجموعه 
و مجموعه های مشــابه پشــتیبانی 
بشود. یکی از پشتیبانی ها این است 
که دســتگاه های دولتی خودشان را 
موظّــف کنند که برای محصول این 
مجموعه ها رقیب خارجی نتراشند.«

در هــر صــورت، با اعــلام نظر 
سازمان سرمایه گذاری خارجی درباره 
وضعیت این قرارداد مشخص خواهد 
شــد که برای مقامات ارشــد دولت 
تدبیــر و امید و بطور خاص، مدیران 
وزارت نیرو، حمایت از تولید داخل و 
مهمتر  مقاومتی  اقتصاد  پیاده سازی 
است یا جذب سرمایه گذاری خارجی 
به هر قیمتی و خارج کردن ظاهری 
دستاوردهای اقتصادی برجام از حالت 
»تقریبا هیچ«؟ البته ســکوت ستاد 
فرماندهی اقتصــاد مقاومتی درباره 
این شــیوه جذب ســرمایه گذاری 
خارجی توسط وزارت نیرو سوالات و 
نگرانی های زیادی در زمینه جایگاه 
این ستاد در زمینه تصمیم گیری های 

اقتصادی دولت ایجاد می کند.

آیا ترکیه در ایران نیروگاه خواهد ساخت؟!

آزمون بزرگ وزارت نیرو در حمایت از توان داخلی

یک اقتصاددان با اشاره به 
پابرجا بودن تحریم ها و عدم 
ایران  عملی  استفاده  امکان 
با ســایر  بانکی  مبادلات  از 
تک نرخی  گفت:  کشــورها، 
کردن ارز در ایران محال است.
بهمــن آرمــان در گفت وگو 
با کیهــان اظهار داشــت: ایجاد 
سیســتم تک نرخی ارز در یک 
کشوری با ویژگی های ایران کار 
بســیار پیچیده و دشواری است 
ولــی آنچه که فعلا از آن نام برده 
می شود پر کردن فاصله ای است 
که میان ارز مبادلاتی )که مورد 
استفاده قرار می گیرد( با ارز آزاد 

وجود دارد.
مدیر اســبق مرکز مطالعات 
اقتصادی بورس ادامه داد: وجود 
ایــن فاصلــه رانت های بســیار 
ویران کننده ای در زمینه واردات 
کالاهایی که مشــمول استفاده 
از ارز مبادله ای شده بودند ایجاد 
کرد، به طوری کــه هیچ بازرگان 
عاقلی نمی آیــد کالایی که با ارز 
مبادله ای وارد کرده را با نرخ همان 

ارز بفروشد.
وی با اشــاره به اینکه فاصله 
سنگین 20 تا 30 درصدی بین 

ارزها برای واردکننده سود رانتی ای 
را ایجاد کرده است، تصریح کرد: 
البته دولت تلاش کرد که تعداد 
کالاهایی کــه واردات آنها با ارز 
مبادله ای صورت می گیرد )مانند 
فولاد( را کم کند، ولی با این وجود 
باز هم ایــن دو نرخی بودن ارز 
موجب یک رانت سنگین و حتی 

در مواردی به قاچاق منجر شد.
این استاد دانشگاه با تاکید بر 
لزوم افزایش نرخ ارز، افزود: باید 
بپذیریم که در کشور دارای نرخ 
تورم هســتیم، در طول 3 سال 
گذشته نرخ برابری ریال در برابر 
ســایر ارزها ثابت بوده که همین 
مسئله باعث شد واردات، اقتصادی 

و صادرات غیراقتصادی شود.
آرمــان ادامــه داد: حتی در 
کالاهــای صادراتی خودمان هم 
با دشــواری روبرو بودیم چرا که 
هزینه تولید متناسب با نرخ تورم 
افزایش پیــدا می کند و طبیعی 
اســت که اگر نرخ برابــری ارز 
به صرفه  بماند، صــادرات  ثابت 

نخواهد بود.
این کارشــناس اقتصاد بیان 
داشــت: پیشــنهاد اقتصاددانان 
این بود که ارز ناشــی از صادرات 

متناسب با نرخ تورم تسعیر و هر 
ساله متناسب با تورم اصلاح شود.
وی در پاسخ به این سوال که 
افزایش نــرخ ارز موجب کاهش 
ارزش پــول  ملی خواهد شــد، 
اظهار داشت: کاهش ارزش پول 
ملی نباید پدیده مذمومی در نظر 
گرفته شود. آمریکایی ها هم ارزش 
برابری دلار در برابر سایر ارزها را با 
45 درصد کاهش از 87 سنت به 
یک دلار و 40 سنت افزایش دادند 
که پس از ایجاد رونق اقتصادی، 
دلار آمریکا در مقابل یورو تقویت 
شــده به یک دلار و 11 ســنت 

کاهش پیدا کرد.
این کارشناس اقتصادی تاکید 
کرد: هنوز تحریم هــا بر اقتصاد 

ایــران اعمال می شــود و عملا 
دسترسی به سیستم بین المللی 

بانکی وجود ندارد.
آرمان در پاسخ به این سوال 
که تبعات فروش ارز آزاد توسط 
بانک ها چه تاثیری بر روی قیمت 
ارز خواهد داشت، گفت: تصورم 
این است که این موضوع موجب 
افزایــش قیمت  ارزهــا در بازار 
داخلی شود. بنابراین، این امر بر 
روی ساختار اقتصادی کشور اثر 
مثبت دارد و رانت شدید موجود 
کاهش زیــادی پیدا خواهد کرد 
به عنوان نمونه صــادرات فولاد 
علی رغم اینکــه با تکنولوژی بالا 
تولید می شــود، در شرایط فعلی 
مقرون  ما  صادرکننده  های  برای 

به صرفــه نیســت، چنانچه در 
سال گذشــته 600 میلیون دلار 
صادرات فولاد داشتیم ولی تاثیر 
چندان مثبتی را بر روی ساختار 

آن شاهد نبودیم.
وی افزود: در ساختار قدرت 
که زمانی توسط شرکت های نفتی، 
خودروسازی و ساخت جنگ افزار، 
ضلع چهارمی اضافه شده به  نام 
بانک های سرمایه گذاری با گردش 
مالی ســالانه 1/5 تریلیون دلار 
که می توانند نــرخ برابری دلار 
را  استراتژیک  و قیمت کالاهای 
در بازارهای جهانی دســتخوش 

تغییر کنند.
آرمــان تاکیــد کــرد: حال 
این پرســش مطرح اســت که 
این بانک ها )کــه از 10 تا بانک 
ســرمایه گذاری جهــان 6 تای 
آن آمریکایی اســت( اگر دستور 
بگیرند آن طور که در برابر روسیه 
عمل کردند و باعث کاهش ارزش 
روبل شدند، درباره ایران هم این 
تصمیم را بگیرند، بانک مرکزی 

چقدر می تواند مقاومت کند؟
نتیجه گیری  اقتصاددان  این 
کرد: بنابراین تعیین نرخ برابری 
واقعیت های  از  جــدای  ارزهــا 

اقتصادی است.
مدیر اســبق مرکز مطالعات 
اقتصادی بورس با تاکید بر اینکه 
نباید نگرانی داشته باشیم که با 
کاهش پول ملی اقتصاد آســیب 
می توان  گفت: حتــی  می بیند، 
گفت که عکس این قضیه صادق 
است، چنانچه در سال 2015 به 
دلیل ناآرامی های ترکیه ارزش لیر 
آن کشــور کاهش پیدا کرد ولی 
رشد اقتصادی اش با یک درصد 
افزایش نســبت به سال 2014 
به 5 درصد رسید. یعنی کاهش 
ارزش پول ملی در مواردی نه تنها 
مضر نیست بلکه مفید هم هست.

وی در خصوص اینکه افزایش 
نرخ ارز باعث دور شدن دولت از 
وعده تک نرخی شدن ارز خواهد 
شد، بیان داشت: تک نرخی کردن 
ارز در ایــران محال اســت. تک 
نرخــی کردن به این معناســت 
کــه اگر وارد کننــده یا صاحب 
صنعتی بخواهد ماده اولیه مورد 
نیاز خودش را وارد کند باید ارز با 
یک نرخ وجود داشته باشد ولی در 
ایران در شرایط فعلی تک نرخی 
کردن امکان پذیر نیست و بیشتر 

مصرف داخلی دارد.

یک اقتصاددان:

 تک نرخی کردن ارز به دلیل پابرجا بودن تحریم ها ناممکن است

انجمن صنفی صنایع  دبیر 
تغییر  کرد  اعلام  نباتی  روغن 
قیمت تولیــدات قبلی روغن 
نباتی تخلف محرز است و هیچ 
ربطی به تولیدکنندگان ندارد.

به گزارش ایسنا، بالاخره پس از 
کش و قوس های فراوان ستاد تنظیم 
بازار هفته گذشته با افزایش قیمت 
انواع روغن نباتی تا سقف 9 درصد 
موافقت کرد تا این محصول پس 
از دو سال مشمول افزایش قیمت 
شود، اما اتفاقی جالب در بازار افتاد 
که مسلماً تخلف محسوب می شود 

و مســئولان دستگاه های نظارتی 
باید با آن برخــورد کنند. پس از 
ابلاغ مصوبه افزایش این محصول، 
روغن نباتــی در بازار با کمبودی 
کاذب رو به رو شــد بــه گونه ای 
که مغــازه داران و عرضه کنندگان 
خرد این محصول، آن را به مردم 
نمی فروختند و علت آن را مرجوعی 
بودن کالا برای تغییر قیمت عنوان 

می کردند.
این در حالی است که داریوش 
محمــودی- دبیــر انجمن روغن 
نباتی- اعلام کــرد: قانون عطف 

به ماســبق نمی شود و ارتباطی با 
گذشته ندارد و هرکسی محصولی 
را مانند روغن نباتی که مشــمول 
افزایش قیمت شــده برای تغییر 
برچســب قیمت مرجوع می کند 
متخلــف اســت، اما ایــن تخلف 
ارتباطی به صنایــع روغن نباتی 
نــدارد چرا کــه از نظر منطقی و 
اقتصادی جمــع آوری محصولات 
عرضه شده به بازار هیچ توجیحی 

ندارد.
وی افزود: در کشور حدود 20 
کارخانــه بالغ بر 90 درصد روغن 

نباتی کشــور را تولید می کنند و 
به دلیل محدودیت صنایع روغن 
نباتی از نظر کمی، نظارت بسیار 
زیادی از ســوی شبکه نظارتی بر 

آن ها اعمال می شود.
محمودی ادامه داد: هزینه های 
حمــل و نقل و توزیع برای عرضه 
یک محصول به بازار آن قدر زیاد 
است که جمع آوری یک محصول 
مانند روغن نباتــی برای افزایش 
قیمت آن هم در حد 9 درصد به 
هیچ وجه توجیه اقتصادی ندارد. 
بنابراین به نظر نمی رسد ارتباطی 

بین ایــن تخلف و تولیدکنندگان 
صنایع روغن نباتی وجود داشــته 

باشد.
نباتی  روغــن  انجمن  دبیــر 
همچنیــن در خصــوص کاهش 
کیفیــت برخی از روغن های مایع 
عرضه شــده در بازار اظهار کرد: 
متولی نظارت بــر کیفیت تولید 
محصولات و مواد غذایی بر عهده 
دستگاه های نظارتی مانند سازمان 
غذا و دارو و سازمان استاندارد است 
که باید در این زمینه این ناظران 

اظهار نظر کنند.

یک کارشناس:

وزارت راه فقط به منافع خودش در صادرات سیمان توجه دارد

دبیر انجمن روغن نباتی اعلام کرد

تغییر قیمت تولیدات قبلی روغن تخلف است


